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[Første næstformand.] 
modtaget meddelelse om, at han som følge 
af deltagelse i De Forenede Nationers gene- 
ralforsamling ikke vil kunne give møde i 
tinget i mindst 7 dage, hvorfor han anmoder 
om orlov på grund af midlertidig udsendelse 
i offentligt hverv fra og med den 1. novem- 
ber samt om, at stedfortræderen må blive 
indkaldt. 

Fra medlem af folketinget Kristine Helt- 
berg har jeg modtaget meddelelse om, at 
hun som følge af deltagelse i De Forenede 
Nationers generalforsamling ikke vil kunne 
give møde i tinget i mindst 7 dage, hvorfor 
hun anmoder om orlov på grund af midlerti- 
dig udsendelse i offentligt hverv fra og med 
den 7. november samt om, at stedfortræde- 
ren må blive indkaldt. 

Med skrivelse af 23. d.m. har udenrigsmi- 
nisteren fremsendt skriftlig besvarelse af et 
af medlem af follcetinget K. J. Mortensen 
stillet spørgsmål (spm. nr. 18). Spørgsmålet 
og besvarelsen vil blive optaget i Follcetings- 
tidende. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Holger 
Hansen): Jeg tillader mig herved at frem- 
sætte forslag til lov om ophævelse af sammen- 
lægning af Ballerup-Måløv og Ledøje-Smørum 
kommuner. 

Den 6. juli 1973 har indenrigsminister 
Egon Jensen tiltrådt kommunalreformkom- 
missionens indstilling om en revision af den 
kommunale inddeling af Københavns amts- 
rådskreds. 

Forslagsstillerne finder, at den herved 
stadfæstede sammenlægning af Ballerup- 
Måløv og Ledøje-Smørum kommuner ikke 
er hensigtsmæssig, og har som følge heraf 
fremsat dette lovforslag for at give folketin- 
get mulighed for at tage endelig stilling til 
kommuneinddelingen i Københavns amt. 

Forslagsstillerne finder, at Ledøje-Smø- 
rum kommune befolkningsmæssigt såvel 
som på alle andre områder opfylder de krav, 

der er stillet for, at en kommune kan for- 
blive selvstændig, ligesom adskillelige kom- 
muner i landet efter sammenlægning ikke 
har opnået en større befolkning, end tilfæl- 
det vil være med Ledøje-Smørum kommune 
i løbet af få måneder. 

Der vil i kommunen i de nærmeste år ske 
en kraftig udvikling, som kommunen selv 
mener at kunne finansiere og i øvrigt klare 
på enhver vis, ligesom befolkningen i kom- 
munen meget entydigt har taget afstand 
fra den nu stadfæstede sammenlægning med 
Ballerup-Måløv. 

Også Ballerup-Måløv kommune har ta- 
get afstand fra sammenlægningen, ligesom 
Københavns amtsråd har erklæret ikke at 
kunne anbefale denne sammenlægning. 

På denne baggrund har forslagsstillerne 
ønsket at benytte muligheden for at lade 
folketinget træffe den endelige afgørelse, så- 
ledes som der også under visse omstændig- 
heder er åbnet mulighed for i loven om revi- 
sion af den kommunale inddeling af Køben- 
havns amtsrådskreds. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforsla- 
get til folketingets velvillige og hurtige be- 
handling. 

Undervisningsministeren (Ritt Bjerre- 
gaard): Herved tillader jeg mig for det høje 
ting at fremsætte forslag til lov om folkeskolen. 

Lovforslaget er 홢 med nogle ganske få 
ændringer, som der er redegjort for i bemærk- 
ningerne 홢 identisk med det forslag, som 
blev fremsat her i tinget den 15. december 
1972. 

Når dette lovforslag nu i princippet gen- 
fremsættes uændret, skyldes det, at jeg er 
enig med min forgænger i de hovedsyns- 
punkter, der ligger til grund for forslaget. 
Jeg kan derfor også nøjes med at henvise til, 
hvad min forgænger udtalte ved den første 
fremsættelse (Folketingstidende 1972-73, 
spalte 2242-48). Lad mig blot fremhæve 
på ny, at lovforslagets hovedsigte er, at fol- 
keskolen skal fremme den enkelte elevs al- 
sidige udvikling og give eleverne et ligevær- 
digt grundlag for deres fortsatte uddannelse. 
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[Undervisningsministeren.] 
Dette indebærer, at eleverne i princippet 
holdes sammen i udelte klasser gennem hele 
grundskolen omkring en fælles undervisning 
i de centrale fag, og at de valg af forskellige 
undervisningstilbud, som eleverne på dette 
grundlag stilles over for, ikke begrænser de- 
res videre uddannelsesmuligheder. 

Ved fremsættelsen i fjor gav min forgæn- 
ger udtryk for sin vilje til at forhandle om 
lovforslagets enkeltheder med henblik på 
at sikre den bredest mulige tilslutning ikke 
blot her i tinget, men også inden for de me- 
get vide kredse i befolkningen, som berøres 
af lovforslaget. Jeg vil gerne for mit ved- 
kommende gentage dette tilsagn om at ville 
forhandle om de problemer, der måtte stå 
tilbage, idet jeg erklærer mig helt åben over 
for enhver mulighed, der ikke medfører en 
fordrejning af lovforslagets hovedsigte. 

Disse forhandlinger bør dog ikke føre til, 
at lovforslagets vedtagelse på ny henskydes 
i det uvisse. De bestandige udsættelser af 
denne reform har vel været nødvendige af 
økonomiske grunde, men de har ikke været 
til gavn for planlægningen af skolens arbej- 
de, som i stigende grad præges af usikker- 
hed og uindfriede forventninger. Medvir- 
kende hertil er det også, at det nuværende 
lovgrundlag 홢 uanset de ajourføringer, der 
har fundet sted i de senere år 홢 efterhånden 
betragtes som politisk afskrevet. En række 
af den gældende lovs bestemmelser er i hvert 
fald ude af trit med den udvikling, der fak- 
tisk foregår i folkeskolen, og det føles stadig 
mere utilfredsstillende at skulle fortsætte 
arbejdet på et delvis forældet og utidssva- 
rende grundlag. Det må derfor anses for af- 
gørende nødvendigt, at den nye lov bliver 
vedtaget i indeværende folketingssamling, 
således at den kan træde i kraft fra og med 
skoleåret 1975-76. 

Med hensyn til lovforslagets økonomiske 
konsekvenser fremhævede min forgænger ved 
den første fremsættelse, at de anslåede mer- 
udgifter på i alt ca. 233 mill. kr. årlig i nogen 
grad ville blive opvejet af den stabilisering 
af lærertimeforbruget og dermed af klasse- 
kvotienterne, som lovforslagets § 15, stk. 2, 
åbnede mulighed for. Herudover ville der 
efter min forgængers opfattelse kunne gen- 
nemføres endog betydelige besparelser in- 
den for folkeskolen uden skade for reformen. 
Af de besparelser inden for undervisnings- 

ministeriets område, som blev vedtaget i 
foråret med tilslutning fra alle partier i fol- 
ketinget, og som er sat i værk fra den 1. au- 
gust i år, har folkeskolen og de private sko- 
ler da også tegnet sig for de første 238 mill. 
kr., altså mere, end hvad hele reformen var 
beregnet at skulle koste. Hertil kommer, at 
der allerede i skoleåret 1972-73 blev sparet 
ca. 65 mill. kr. på lærertimeforbruget i for- 
hold til det niveau, som var forudsat opret- 
holdt ved lovforslagets § 15, stk. 2. Af disse 
samlede besparelser på godt 300 mill. kr. er 
ca. 100 mill. kr. indvundet ved at reducere 
antallet af undervisningstimer for eleverne 
og antallet af deletimer, medens ca. 85 mill. 
kr. er sparet ved at afkorte lektionernes va- 
righed. Denne sidstnævnte besparelse er dog 
kun midlertidig, idet den opvejes af den 
generelle arbejdstidsnedsættelse, som for 
folkeskolens tjenestemænd vil være fuldt gen- 
nemført pr. 1. august 1975. 

Regeringen er for sit vedkommende ind- 
stillet på i hvert fald foreløbig at fastholde 
de allerede gennemførte besparelser og er vil- 
lig til at drøfte nærmere, hvilke konsekven- 
ser dette vil kunne få for lovforslagets ud- 
formning og for de aktivitetsudvidelser, re- 
formen indebærer. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til velvillig behand- 
ling i det høje ting. 

Ministeren for offentlige arbejder (Kamp- 
mann): Jeg skal tillade mig at fremsætte 
forslag til folketingsbeslutning om Danmarks 
ratifikation af overenskomst af 8. juni 1973 
mellem Danmark og Sverige om lufttrafik- 
tjeneste m. m. i anledning af anlæg af en 
dansk lufthavn på Saltholm og 

forslag til folketingsbeslutning om Danmarks 
ratifikation af overenskomst af 8. juni 1973 
mellem Danmark og Sverige om faste forbin- 
delser over Øresund. 

Ved lov nr. 415 af 13. juni 1973 er det be- 
sluttet at flytte Københavns lufthavn i 
Kastrup til Saltholm. 

I forslaget til denne lov og under folke- 
tingets behandling af lovforslaget er sam- 
menkædningen af lufthavnsanlægget og an- 
lægget af en fast forbindelse over Øresund 
mellem København og Malmø med passage 
af Saltholm klart fremdraget og overvejet. 
Endvidere blev det i denne forbindelse til- 
kendegivet, at anlæg af en lufthavn på 


